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circulació del
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Benicarló
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El Puig de la Nau està

TEXT: redacció

FOTOS: lIuïsagarcia

El poblat ibèric d'EI Puig
de la Nau està a un pas de
veure finalitzats els treballs
que s'han estat realitzant al
llarg dels últims anys. El
responsable dels treballs
en el jaciment, l'arqueòleg
de la diputació Arturo Oli
ver, explicava que en
aquests últims mesos s'ha
estat treballant en l'aspecte
arqueològic i en la consoli
dació, la restauració i la
posada en valor del poblat.

Segons Oliver, a pesar
que al principi es pretenia
retirar terra per a tenir una
millor visió de cara a les
visites, les excavacions en
el lloc van descobrir "una
avantmuralla, així com una
porta d'entrada al poblat
que no teníem localitzada".
Davant aquestes troballes,
s'ha realitzat una variació
del projecte inicial del reco
rregut ja que "ara ajustarem
l'entrada de la visita per la
pròpia muralla".

Quant a la conservació,
aquest any s'intentarà
donar per acabada la de
tots els murs i situar tots els
panells informatius, així
com consolidar també els
foguers que s'han excavat i
que s'han deixat com mos
tra, així com un tros de
coberta de la casa perquè
la gent "puga tenir una idea
de com es cobrien les
cases ibèriques perquè
sempre es pregunten com
eren els terrats".

Comentava Oliver que a

pesar que no es pretenien
realitzar excavacions la tro
balla de la avantmuralla va
determinar les posteriors

excavacions, no obstant,
en l'actualitat s'ha donat
per conclosa aquesta fase,
"exceptuant la zona de
reserva que deixem perquè

s'excave quan es decidisca
en un futur; ja que de
moment, aquesta part no la
tocarem". D'altra banda, el

procés de consolidació,
restauració i posada en
valor per a la visita està ja
pràcticament acabat, enca
ra que "sempre hi haurà

manteniment i algun detall
que es polirà al llarg dels
anys".

La bona conservació de
l'arquitectura del jaciment
ha determinat que els tre
balls s'hagen reduït pràcti
cament a la consolidació,
"hi ha parets de dos metres
d'alçada i la muralla mesu
ra més de tres metres, pel
que simplement s'ha treba
llat en la consolidació, no
hem pujat més paret de la
que s'ha excavat. Única
ment s'ha produït una
excepció amb una paret
que es trobava a punt de
caure, pel que l'hem des
muntat i tornat a muntar,
però al nivell que s'havia
trobat". Pel que concerneix
els materials, "s'han volgut
emprar materials que es
puguen tornar a llevar i que
siguen respectuosos amb
l'entorn". D'aquesta mane
ra, on hi havia ferro s'ha uti
litzat fusta tractada i, de fet,
les escales i passarel·les
s'han realitzat amb aquest
tipus de fusta. Així mateix,
s'ha utilitzat morter tintat
per a consolidar les parets
amb la finalitat que l'impac
te visual no siga tan gran i
s'ha utilitzat la mateixa
pedra del jaciment, "sem
pre intentant alterar el
mínim possible l'arquitectu
ra existent". A més, "hem
procurat que el recorregut
al voltant del jaciment sigui
lògic, cenyint-lo per on
creiem que entrarien i sorti
rien les persones que habi
taven el poblat", va decla
rar.

-
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llest per rebre visites
Importància del poblat
Precisament la bona

conservació del poblat i la
seua seqüència cronològi
ca, ha convertit el jaciment
d'EI Puig de la Nau de
Benicarló en un referent de
restes iberes no només en
la província de Castelló,
sinó en tota la regió ibèrica,
no obstant, lamentava Oli
ver que "sempre ha estat
més conegut en l'àmbit
científic i de la investigació
que per als propis benicar
landos". A més, advertia
l'arqueòleg que "hem de
tenir en compte que el Puig
de la Nau és un dels pri
mers jaciments que es tro
ben els nivells d'inici de la
cultura ibèrica, dels primers
jaciments on es troben
materials dels fenicis ... ".
És a dir, que "la cultura ibè
rica abans es considerava
a partir del segle IV i la ins
tal·lació d'EI Puig de la Nau
ens va donar una cronolo
gia del segle V abans de
Crist". Oliver considerava a
més que la conservació
arquitectònica és una apro
ximació "excepcional" i és
també "el primer cas que
es va donar també d'arqui
tectura domèstica en
aquestes altures".

Ruta ibèrica

En relació amb el projec
te de ruta ibèrica al Maes
trat, explicava Oliver que
de moment s'ha consolidat
una part del Perengil, "que
ja està totalment excavada
amb un recorregut marcat i
panells informatius; pel que
ara falta acabar encara,
encara que s'han fet alguns
arranjaments per a la visita
el Puig de la Misericòrdia

de Vinaròs" on el problema
sembla ser el mirador que
hi ha damunt del lloc ja que
"fins que no es trasllade no
es podrà avançar'.

La Tossa

Precisament, un altre
jaciment que podria incor
porar-se en un futur encara

potser llunyà a aquest pro
jecte de ruta ibèrica és el
de la Tossa, tot dependrà
de les conclusions que se'n
extraguen dels estudis que
actualment s'estan realit-

zant en el lloc. D'aquesta
manera, aquestes proves
seran concloents de cara a
iniciar les pertinents exca
vacions. Així ho anunciava
el regidor de cultura de l'a-

juntament de Benicarló,
José Luís Guzman, qui
explicava que des de mit
jans de setembre s'estan
realitzant unes prospec
cions topogràfiques a la
Tossa combinades amb
proves i vistes aèries per
conèixer que és el que es
pot trobar i si realment
paga la pena continuar
estudiant el lloc per
començar els treballs d'ex
cavació. En un principi, es
preveu que els treballs aca
ben aquesta mateixa set
mana i que en només uns
dies es coneguen els resul
tats. Serà a partir de llavors
quan l'ajuntament haurà de
prendre una decisió per tal
de començar a reivindicar
les ajudes corresponents a
les administracions per
poder finançar els treballs
al lloc en qüestió. Una deci
sió que en el cas que
aquests primers estudis
donen per mereixedora de
excavacions la Tossa
podrien xocar amb els inte
ressos creats de fer un
camp de golf.

En aquest sentit,
Guzman assegurava que el
Bloc té una posició contra
ria ben clara des del princi
pi respecte a la construcció
d'un camp de golf en aque
lles contrades, "no només
hi hauria un poblat ibèric
sinó també altres elements
en joc com son una empre
sa pirotècnica, la flora del
lloc, la fauna, la falta de
comunicacions, una
macrourbanització el pro
blema de l'aigua ... "
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El centre de Benicarló
can ia· à el sentit circulatori

TEXT: noemíoms

Els carrers que envolten la
plaça de la Constitució de
Benicarló canviaran el seu
sentit circulatori a partir del
matí del divendres 14 de
novembre. Així ho ha anun
ciat el regidor de Governa
ció, Marcelino Domingo, qui
explicava que amb aques
tes modificacions es pretén
reduir els embussaments
que actualment es formen
en hores punta en llocs
com l'encreuament de
Jacinto Benavente amb
Pintor Sorolla, o amb el
Passeig Marítim i el carrer
Peníscola, ja que cada dia
són prop de 18.000 els
vehicles que transcorren
per la zona.
Segons Domingo, les modi
ficacions tenen de moment
un caràcter provisional, pel
que en cas que es demos
tre que no són encertades
es tornaria a la situació
actual. A més, explicava
que es basen en l'estudi
realitzat pel RACC i no
s'han implantat abans amb
la finalitat de facilitar l'adap
tació dels conductors a la
nova situació ja que, a l'es
tiu, s'incrementa el volum

d'automòbils en tota la
població, fet que dificultaria
el procés d'adaptació.
Els canvis se centren
sobretot en canvis de sen
tit, com és el cas del carrer
Sant Andreu, és a dir, el
que passa per davant de
l'Oficina d'Informació i
Turisme, que passa a tenir
sentit contrari a l'actual,
d'altra banda, el tram de
Pius XII que uneix el Pas
seig Marítim i el carrer Sant
Andreu passa a tenir dos
sentits, igual que Pintor
Sorolla que a partir del 14
de novembre admetrà el
pas dels vehicles que arri
ben de Jacinto Benavente i
Passeig Marítim.
Segons el responsable de
governació, amb aquestes
modificacions "tot el tràfic
que passa per Ferreres
Bretó podrà baixar pel
carrer Sant Andreu de
manera que no s'haurà de
desembocar en la rotonda
de Jacinto Benavente, pel
que s'espera poder evitar el
col'lapse circulatori que es
produeix en l'actualitat".
D'altra banda, la parada
d'autobusos situada en el
carrer Sant Andreu passarà
a estar en l'altra part de la

plaça Constitució i els
carrers que a partir d'ara
passen a tenir doble sentit
veuran desaparèixer les
places de pàrquing. Per
aquest motiu, des del con
sistori ja s'estan buscant
terrenys que facen les fun
cions de pàrquing.
Domingo feia una crida de
col·laboració a tots els ciu
tadans, sobretot, als pares
dels nens que van al
col·legi per a que no apar
quen allí els vehicles quan
els duguen o vagen a reco
llir "que aparquen el cotxe a
500 metres i que vagen
caminant perquè sinó se'ls
haurà de denunciar". Així
mateix, anunciava que el
14 de novembre la policia
local "estarà allí tot el dia
per a evitar problemes".
Però les modificacions
esmentades no seran les
úniques que es produiran
en la ciutat, sinó que abans
de l'estiu, s'espera poder
realitzar canvis en altres
punts importants. Entre els
més destacats es troba l'A
vinguda Catalunya, que
passarà a tenir un carril en
cada direcció "ja que com
ha quedat demostrat, els
conductors condueixen pel

mig sense aprofitar els dos
carrils". En aquest sentit,
comentava Marcelino
Domingo que l'espai d'un
dels carrils s'aprofitarà per
a crear places d'aparca
ment en bateria. D'altra
banda, el mercadet del
dimecres localitzat en
aquest carrer s'eliminarà
d'aquesta zona i es pas
sarà a una altra que sembla
ser està decidida però de la
qual encara no s'han donat
més detalls, no obstant,
assenyalava Domingo que
la capacitat del mercadet
serà menor en un futur ja
que només tindrà 200 para
detes.
L'edil justificava el canvi
d'ubicació d'aquest expli
cant que "no es pot tancar
al tràfic un dia a la setmana
una de les principals entra
des a la ciutat com és el
cas de l'Avinguda Catalun
ya, i, sobretot, en moments
puntuals com són falles i
estiu".

La Veu opina ••••••••••••••

ara, el temps, està fent que
el.s polítics tomen a deixar
les coses com estaven. Si
la memòria no eFls falla .els
no1Js éanvis deixen la circu
Jadeh a un model qtie ja
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Senyora Garcia
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Això és el que vaig, saber llegIr en l'anterior número de la seua revista, el 406,1
"' ..... "" •••1 " ..". .' ....>l••<.eNi"".• !O,..~,... ¡;o;,: .:-x. ~.~

TEXT: ellector

Definitivament l'esca
tologia és la gran
protagonista de la

publicació que vosté diri
geix. Les portades que ha
ocupat aquest tema són
incomptables. Aquesta set
mana, directe al gra:
"Merda al Morrongo". Ni
coliformes fecals, ni aigües
residuals ni abocaments
tòxics. És el que hi ha. Per
cert, he buscat a tots els
diccionaris que tinc la
paraula "coliforme" i no
l'he trobada. Potser siga
una nova accepció o un
concepte massa tècnic.
També podria ser un eufe
misme inventat pels polítics
per tal de no espantar els
electors. Imaginem-nos què
haguera passat si el nostre
flamant alcalde-diputat en
lloc de dir "coliformes"
haguera dit "excrements" o
"fem". Naturalment, les
explicacions que va donar
no hagueren estat gens
convincents. En canvi, això
dels "coliformes" queda
molt distingit i no es nota
que s'està parlant de
merda. Jo he fet una tra
ducció del que va dir Mundo
i és la següent: "Miren
vostés, és ben cert que
pel col·lector de pluvials
baixava merda. Aquesta
repugnant substància es
barrejava amb l'aigua de
la platja del Morrongo,
però la densitat ja no era
tan gran, ja que hem de
tenir en compte que el
corrent de la mar repartia
la mercaderia al llarg de
tota la platja en direcció
sud-nord, amb la qual
cosa tothom va tindre la

seua ració de fem". He vist
que parlen de Palomares,
però no expliquen la relació.
Ja també vull dir la meua.
Hagués estat un gran detall
per part de Mundo emular
el seu company de partit
Fraga lribarne ("la calle es
mía") i prendre el bany
davant mateix del lloc on la
gran canonada deixa anar
el seu contingut. Per supo
sat acompanyat de qualse
vol regidor que volguera
sortir a la foto. Li asseguro,
senyora Garcia, que si ho fa
li dono el meu vot per a tota
l'eternitat.

Passem pàgina. Això del
temporal de llevant
comença a fer pudor. Tot
hom ens hem de mentalit
zar que, a partir de quan es
va acabar el maleït Passeig
Marítim de Peníscola, les
inundacions seran compan
yes habituals entre nosal
tres. Abans s'omplia la
carretera de pedres, venia
una pala i un camió, i en un
matí s'arreglava tot. A més
a més no s'inundava qua
sibé res. Això és el progrés,
senyors. Coses mal fetes
amb un somriure. Dotze
fotos que omplen una pàgi
na sense cap peu d'ídem
que ens explique els llocs
dels fets. Per rematar la
notícia, l'imprescindible
acudit: "els ajuntaments
de Benicarló i Peníscola
estan disposats a treba
llar per tal d'acabar amb
tot això". Ja, ja, ja! Tenen
coses més importants a fer,
com ara cobrar a final de
mes o organitzar festes i
saraus.

Ja sabia jo que això dels
tafaners no podia acabar
bé. Ara resulta que una per
sona s'ha sentit ofesa per

una cosa que van posa~

Caldria esbrinar l'origen de
la font i estirar-li les orelles,
sempre i quan no aporte
noves dades al respecte.

Es veu que això de l'es
cola d'idiomes comença a
rutllar. Jo, com sempre,
m'he fet un embolic. No sé
quantes preinscripcions,
perquè la notícia parla
d'una "real" (no sé si de rei
o de realitat) i una altra que
podríem anomenar "con
troladora" o "valorativa".
Després s'ha de fer un sor
teig, i més avant es proce
dirà a la matriculació. Quin
embolic! Com que jo no sé
quina de totes v'ull fer, m'es
peraré a l'any vinent.
També llegeixo que han cai
gut de la llista l'alemany i l'i
talià, però no sé si la culpa
ble ha estat la prepreinscip
ció, la preinscripció o la bola
del sorteig dels prepre
preinscrits o els postins
crits.

Després de assaborir els
dos articles sobre sengles
llibres (res a veure amb les
publicacions de l'antiga
regidoria de Flos) he pen
sat, per enèsima vegada,
que ningú no els pot fer mai
ombra en aquest aspecte.
He pensat el mateix en lle
gir la col'laboració de Pere
Bausà.

Els dos pesos pesats de
l'opinió omplen la pàgina
tretze. És una llàstima per
què la setmana que ve no
estarà cap dels dos. Robes
pierre furga que furga a la
nafra, a totes les nafres
dels nostres governants,
especialment del qui consi
dera responsable de tot el
que ens passa. He de dir
que ho comparteixo plena
ment, com també compar-

teixo les coses que diu Toli
to. Això de posar cartells
per tal que la gent no llan
cen deixalles allà on els ve
bé és una cosa que mai no
ha servit per a res. El regi
dor Marzal va omplir el
terme de missatges (amb
una redacció infame) que
poc han conscienciat els
ciutadans. Serà hora de tor
nar a allò de "bajo sanción
gubernativa"?

Ja sé que sóc una mica
pesta, però no estaria mala
ment recuperar aquell arti
culista tan incisiu i que tanta
estopa va repartir que es
deia JR Ramírez. Ben
segur que se'n xalaria molt
amb això de l'arranjament
PP-Bloc.

No vull acabar, senyora
Garcia, sense reconéixer
que m'he petat de riure lle
gint-veient el còmic setma
nal de Xavi Burriel. Tindre
aquest xicot amb les seues
genialitats setmanalment és
un autèntic luxe del que
gaudim els lectors del seu
setmanari.

L'ESPIFIADA DE LA SET
MANA

Pàgina onze, a la part de
baix. Una petita notícia amb
foto inclosa. "Banda", diu el
titular. Suposo que deu ser
una espècie de passa
temps, perquè no he pogut
esbrinar quin és el poble del
tal Perfecto Artola a qui li
van dedicar una Glòria.

-
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TEXT: perebausà

Durant els darrers decen
nis, les palmeres i la gespa
han esdevingut els elements
característics de les zones
verdes públiques de Beni
carló. El seu manteniment
barat i el seguiment de
modes o estils dominants,
serien les causes principals
del seu èxit. Un altre aspecte
a considerar seria l'adequa
ció al nostre clima i a les
funcions a realitzar en una
zona verda urbana. Són les
espècies més adients per a
una jardineria urbana medi
terrània i sostenible?

El nostre clima mediterrani
es caracteritza pels hiverns
suaus i els estius càlids i
secs, amb precipitacions
escasses -500 litres per
metre quadrat i any- que,
sovint, cauen de forma
torrencial. La vegetació natu
ral típica estaria formada per
arbres i arbustos de fulles
perennes, xicotetes i adapta
des a la sequera com les
carrasques, matisses, cos
colls... Les palmeres,
aquests pseudo-arbres o
grans herbes lignificades,
viuen de forma natural en cli
mes molt més secs que el
nostre, on no hi ha cap altre
arbre. Les praderies de
gespa serien típiques dels
estatges alpins de les mun
tanyes de l'hemisferi nord i
de les regions de climes
oceànics plujosos.

Les palmeres urbanes
tenen unes necessitats hídri
ques molt baixes però no es
protegeixen de la forta inso
lació estival, no ens donarien
ombra per la seva menuda i
poc densa capçada. Segons
escriu l'ecòleg Ramon Folch
-famós per la sèrie Medi
terrània de TV3- en el seu lli
bre "Cambiar para Vivir", en
referència a la citat comtal:
"Barcelona necessita ombra i
les palmeres no van a pro
porcionar-li'n. Les palmeres
donen una pinzellada exòti-

ca, un entranyable toc estètic
de mansió d'indià pròsper,
però no creen un ambient
ombrívol i humit ni per casua
litat". El Seminari Internacio
nal sobre l'Ús, Tractament i
Gestió del Verd urbà, organit
zat per la UNESCO en 1986
a Barcelona deixà ben clar
que, a les ciutats mediterrà
nies, ombrejar els carrers
amb arbres no és un detall
sumptuari sinó una necessi
tat funcional. Les catalpes,
mèlies i moreres del jardí de
la pista del Maryton donen

una agradable ombra que
permet estar-hi fins i tot a l'a
gost i a les hores més asso
lellades del dia. Si volem
caminar per la vorera de l'a
vinguda Papa Luna, més val
que ho fem a les primeres
hores del matí o de la nit,
perquè sols trobarem ombra
sota uns pins que hi ha; les
palmeres mexicanes ben
poca en donen. I què dir de
la plaça Constitució?

Les necessitats d'aigua
d'un jardí depenen de les
espècies presents -segons el
tipus de fulles i la superfície
foliar total- i el clima de la
zona, expressat amb l'evapo
transpiració potencial (quan
titat màxima d'aigua evapo
rada). Les necessitats hídri
ques mitjanes per a la gespa
a les nostres contrades són
d'uns 3 a 5 litres per metre
quadrat i dia. El reg es realit
za mitjançant aspersors

automàtics que es posen en
marxa, normalment, durant
la nit. AI nostre poble, l'aigua
emprada és potable i el reg
es fa, sovint, desaprofitant
molta aigua, que es llançada
fora de la gespa. L'avinguda
Papa Luna tindrà aproxima
dament uns 5000 m2 de
gespa que consumeixen uns
25.000 litres d'aigua al dia,
9.000 metres cúbics anuals.
Aquesta aigua no li costa res
a l'ajuntament, no la paga.

El terme "xeriscape" fou
encunyat pel Departament

d'Aigües de Denver (Colora
do EUA) en 1981, i definit
com "zona verda estalviado
ra d'aigua". La xerojardineria
es va popularitzar ràpida
ment per les regions àrides
com Califòrnia, Texas o Ari
zona. Darrerament, s'ha
estès arreu del món. La xero
jardineria es fonamenta en
quatre accions clau: elecció
racional' de les espècies,
reducció de les zones de
gespa, utilització de sistemes
de reg estalviadors d'aigua i
un manteniment adequat.
S'escullen espècies amb bai
xes necessitats hídriques
com moltes plantes autòcto
nes -espígol, romer, olivera,
estepes...- i plantes entapis
sants que redueixen el reg i
eviten les males herbes. S'a
favoreix una alta diversitat
d'espècies per resistir millor
les plagues. Les zones de
gespa es redueixen a les

àrees trepitjades i s'utilitzen
gramínies més rústiques i
amb poques exigències d'ai
gua. S'utilitza un sistema de
reg localitzat de manera pun
tual, gota a gota, amb recu
peració de l'aigua de drenat
ge i possibilitat d'utilització
d'aigües residuals. Són
aconsellables els cobriments
o "mulchings" de tipus orgà
nics - escorça o fulles de pi,
palla, carbó vegetal, fulles...
o inorgànics com lava, bento
nita, graves, argiles.... Els
mulchings orgànics propor
cionen nodriment a la terra i
eviten pèrdues d'aigua, els
inorgànics són permanents i
li donen un atractiu al jardí
amb la seva textura i colora
ció. Els xerojardins presen
ten un estalvi d'aigua del 30
al 50% i tenen unes despe
ses de manteniment deu
vegades menors que un jardí
típic. A Benicarló trobem dos
exemples humils, xicotets,
però interessants: unes jardi
neres a l'entrada del Parador
i de l'Hotel del "Pinche de
Oro".

Una jardineria urbana
mediterrània sostenible ha
d'estar adaptada al nostre
clima i ser estalviadora de
recursos. S'ha d'inspirar en
els principis de la jardineria
tradicional de les nostres ciu
tats i en els de la moderna
xerojardineria. El Parc Ribal
ta de Castelló de la Plana és
un exemple de jardí tradicio
nal. Grans arbres, el seva
majoria plàtans, proporcio
nen un ambient ombrívol i
fresc; plantes entapissants
com l'heura cobreixen el sòl.
Els ajuntaments tenen una
tasca pedagògica important
en aquest camp. Si introduei
xen aquests principis en la
jardineria urbana, és possi
ble que molts particulars els
apliquen als seus jardins pri
vats de xalets o patis.
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Indignació

407
DES DEL 18 D'AGOST DE 1995

Una banyista indignada1

agafarien també diarrees.;
Però de responsabilitat!

Una referència al altres
partits polítics que estan a.
l'ajuntament, no n'he sentit a,
cap, dir absolutament res:
d'aquest tema. No és prou
important la salut pública
dels ciutadans per a ells? I
que s'ha fet del regidor de·
Medi Ambient, suposada
ment responsable d'aques-'
tes qüestions, que ara per
ara fa la callada per respos
ta? Ja els està bé que els
enganyen?

Menys fotos i sortir a la;
premsa per a contar-nos les
seues bones intencions i.
més responsabilitat. Per part,
de tots.

arreu, així que no vullga
contar-nos històries. Simple
ment ens van enganyar com
a xinos.

I per cert, senyor alcalde,
quan el Conseller, a pregun
tes de EU, açò ho va dir a
les Corts, segons han indi
cat diversos miijans, on
estava vosté? Perquè vosté
també és diputat i se suposa
que estava allí, no? No se li
va caure la cara de vergon
ya al escoltar-lo?

Una altra còsa, algú ha
preguntat a les urgències
d'eixos dies si ha hagut més
consultes del que és habi
tual sobre diarrees i al·lèr
gies? Segurament ens tro
baríem alguna sorpresa. La
sort que tenen els polítics és
que no tenim cultura de la
denúncia, sinó a més d'un li

PANISSOLA 2: igual que la primera per no fer res, a
l'oposició, PSOE i a la seudoposició- ".:!j
govern, BLOC. En la qüestió de la merda if
del Morrongo encara estan per dir aquesta ..fI!'
boca és meua. I, tampoc per l'''escritet'' de '(1f'

Conselleria aconsellant el tancament de la
platja. Si no sabien res malament, se'ls va
amagar informació, i això és greu, molt greu, però si
algú d'ells ho sabia (el BLOC està al govern), pitjor.
La salut pública dels ciutadans i l'amagar informació
no són un bon símptoma de maduresa democràtica.
Encara estem esperant que demanen dimissions.

era 'necessari, no se supera
va la màxima contaminació
permesa. Encara que poc
faltava pel que he pogut
esbrinar.

L'alcalde s'agafa en que
les analítiques eren bones,
excepte la d'un dia concret,
i que per tant no hi havia
perill. Sincerament, m'agra
daria saber el lloc exacte
d'on se van recollir les mos
tres, segurament no seria
molt prop de la sortida de la
merda, i a més, aquesta va
estar sortint uns quants dies,
amb la qual cosa no me
quadren excessivament
aquestes afirmacions. I per
cert, no sé si la nostra màxi
ma autoritat sap que les
corrent solen anar de sud
cap a nord, i que per tant la
merda s'escampa per tot

PANISSOLA 1: rasposa, enganxosa i ... molt més,
,--_---,-,.per al nostre alcalde, Jaime Mundo. Fa

."f honor al seu càrrec de cap de la merda, la
.i.f. platja del Morrogo era apta per al bany men-

;,'1J; tre xorrava la idem, però ell no va gosar ban-
¡;c yar-se a la sortida de l'efluent, imitant el seu

company de partit Fraga a Palomares. Men-
LL------'tre, Conselleria li aconsellava tancar-la. De
manera esgarrifant, ell feia cas omís, per no crear
alarma social. Si així fa les coses al seu poble, com
,les farà a l'abocador mancomunat, que no el vorà
ningú? Déu ens guard!!!

Mire, 'no se com comeñçar.
És tan gran la meua indigna
ció i la sensació que m'han
estat enganyant, que he
acabat per no creure res del
'que em diuen els polítics.
'M'explico, jo soc una banyis
ta més, de les que aquest
estiu anava normalment a la
:platja del Morrongo, i que
¡després de veure la merda,
abocar-se sense contempla-
cions a la platja i ara, escol
tar el que ha dit el nostre
alcalde, justificant-se que
havia actuat correctament,
'tinc la sensació que es deu
pensar que els ciutadans
,som un grapat d'arreplegats.
t Ara resulta que Conselle
ria li havia dit que era acon
isellable tancar la platja i que
ell, "corazón de buen alma",
no la va tancar perquè no

I
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Tornem a la Tossa

l

or Els treballs de condicio
:nament del Puig de la Nau
,arriben a la seua fi. Sembla
;ser que ara l'administr.ació
.s'ha decidit a començar
:amb les excavacions al
¡poblat de la Tossa. Ja era
¡hora.
. Les prospeccions que es
;realitzaran pròximament en
:tan emblemàtic paratge
ibenicarlando ben segur
que obriran de nou la polè
mica sobre la possibilitat
,que s'hi construesca una
l

El proper divendres 31
d'octubre, dintre del cicle
els DIVENDRES LITERA
RIS, tindrà lloc la presenta
ció del llibre "El valencià és
un idioma diferent?"(Tàn
dem edicions) de Ma Josep
Cuenca. LLoc: Seu de la
Penya Setrill, CI Pere
Boqués sln de Benicarló
(Baix Maestrat) a les 19'30
hores de la tarda.

EL LLIBRE

"El valencià és una llengua
diferent?". A partir d'aques
ta pregunta, l'autora esta
bleix un diàleg sobre la rea
litat sociolingüística valen
ciana actual. L'obra plante-

macrourbanització amb
camp de golf inclòs. Si els
tècnics confirmen que les
restes que es troben tenen
suficient interés com per
tirar endavant un pla d'ex
cavacions els partidaris
d'Urbanitzar s'hauran trobat
un nou entrebanc -un més
en el seu afany de construir
i construir. Però si les pros
peccions demostren que
allò que amaga el subsòl de
la Tossa no té excessiu
interés històric, artístic o

ja què és el valencià i què
el fa diferent (i de què). El
to predominant s'allunya de
l'erudició o l'academicisme.
Els capítols, tot i que són
unitats independents i com
pletes, s'interrelacionen i
progressen amb l'objectiu
d'explorar des de diferents
punts de vista, dels més
quotidians als més gene
rals, la problemàtica que
viu el valencià com a con
seqüència de la revifada
polèmica de la seua ads
cripció lingüística.
La manipulació periodísti
ca, la instrumentalització
política de la llengua dels
valencians, la relació entre
llengua i nacionalisme, la

cultural, ben segur que
començaran els dubtes en
algun sector de la població.

Davant d'aquest possible
panorama de vaciHacions
ens calen postures clares i
fermes. Postures com la de
l'Associació Salvem la
Tossa o com la que ha
manifestat el cap del grup
municipal del Bloc són les
que es necessiten en
aquests moments. Cal que
hom ho tinga clar; indepen
dentment que el que es

desvirtuació d'aquest
segon terme en el context
d'una nova Europa, la
fai, làcia d'una Espanya plu
rilingüe que no es creu el
plurilingüisme, el parany
d'una valencianització
defensada per persones
que, amb les seues actua
cions, promouen la caste
llanització, els conceptes
de llengua, dialecte o
norma.
Heus ací alguns dels temes
que basteixen aquest
mosaic, aquesta auca que
convida a reflexionar.

trobe a la Tossa tinga algun
valor arqueològic o no, s'ha
de tindre clar que aquest
pujol és moltes més coses
per als benicarlandos i ha
esdevingut un símbol rei
vindicatiu contra una mane
ra d'actuar, de governar, de
manar.

I tota la resta, no és més
que embolicar la troca.
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Hi ha vida més enllà del Word?

TEXT: JosepvTaus

Quasi invariablement, cada
volta que he tingut l'oportunitat
de parlar sobre GNU/Linux a
usuaris de Windows -malaura
dament, encara en queden
molts- i els he explicat les vir
tuts i exceHències del sistema
operatiu lliure front l'MS-DOS
maquillat, m'acaben fet la
mateixa pregunta: "podré obrir
i enviar arxius de Word?". Açò
demostra, d'una manera gens
científica, que la majoria d'u
suaris 1) utilitzen principalment
l'ordinador per escriure textos i
2) pateixen l'efecte Danone.

Si tinc temps i ànims, en lloc
de contestar simplement: "No,
no tindràs cap problema si uti
litzes l'última versió de l'Ope
nOffice" i tranquilitzar-Io,
-després de tot, és l'únic que
espera el meu interrogador-,
aprofito per explicar-li que pot
ser tinga algun xicotet proble
ma d'incompatibilitat -amb tipus
de lletra extravagants i altres
falòrnies prescindibles- però
que no li impedirà accedir al
contingut dels documents.
Això, mentre el gegant de Red
mond no comercialitze una
nova versió del MS Word
moment en el qual, li auguro:
per obrir arxius amb el nou for
mat tindrà problemes amb
qualsevol processador de tex
tos i amb el Word seran proba
blement majors fins que no
passe per caixa i actualitze la
llicència.

Si encara em queda alè, i no
em sap mal avorrir-lo, li retrec,
sense pietat, que el seu és un
cas típic de la patologia del
Danone. Davant la sorpresa de
l'inquisidor, i abans que comen
ce a demanar una camisa de
força de la meua talla,
començo a explicar-li-ho.
Degut a l'aclaparadora pro
minència d'una marca d'un pro
ducte respecte les altres, per
costum, acabem emprant amb
la marca, o siga, Danone, per
referir-nos al producte, o siga,

iogurt. Aquest et, provo::::ca:::::v:::a~-"¡t=ot¡:s---;-:te--n-e-n-"-l'o-;-b7.lig-a"":c:""io~· '-d-'e-n-te-n...J
temps ençà, que per aconse- dre'ns. Més encara si per utilit
guir que et serviren un batut de zar la nostra llengua obliguem
xocolata, a una banda del al destinatari a pagar. El format
Sènia havies de demanar un que utilitza Microsoft per codifi
Choleck mentre que a l'altra un car els documents només el
Cacaolat. poden llegir els usuaris que uti-

Els temps avancen, encara Iitzen els productes de la multi
que no sabem cap a on, i l'e- nacional nord-americana (i han
fecte Danone ha mutat a efec- pagat per la IIicèn~ia d'ús) o els
te Word. Els usuaris ja quasi no que ens aprofitem del magnífic
parlem de processador de tex- esforç d'un grup de voluntaris
tos, com passava encara no fa experts en enginyeria inversa.
cinc o sis anys, diem Word i Front els formats propietaris
prou. Assumim, de manera com els de Microsoft, per fortu
inconscient, que no hi ha vida na per a les nostres butxaques,
més enllà de Microsoft i obviem hi tenim a la nostra disposició
l'existència del WordPerfect formats oberts (PDF, PostS
l'Abiword, el KWord, el Klyx, el cript, MS/RTF, HTML, XML, ...)
Ted o l'OpenOffice, per dir-ne que poden utilitzar-se per guar
alguns, tots ells processadors dar els nostres valuosos docu
de textos sovint millors per a ments sense haver de pagar ni
determinades tasques que el un cèntim.
produït a la factoria de Gates. Cadascun d'aquests for
Però l'aspecte realment preo- mats té les seues pròpies
cupant de l'efecte Danone (o peculiaritats i s'adapta millor a
Word) és el de lligar, fins al punt certs tipus de documents. El
de confondre, l'intercanvi d'in- Portable Document Format o
formació amb la ferramenta PDF d'Adobe és una evolució
emprada per codificar-la. I si la del PostScript que permet codi
ferramenta és propietària (com ficar documents complexos en
el Word, que és de Microsoft) els quals és molt important l'as
deixa de ser preocupant per pecte final i permet incloure
convertir-se en alarmant. imatges, referències creuades

Per intercanviar informació tipus de lletra propis,... s'hi
és imprescindible ficar-nos d'a- poden trobar utilitats per llegir i
cord en quina llengua (format o escriure documents PDF per a
codi) emprarem. En un poble la majoria de plataformes.
bilingüe com el nostre, ho fem El Rich Text Format o
contínuament, sobre tot a l'es- MS/RTF (sí, sí, de Microsoft)
tiu, quan ens adrecem a un dóna bons resultats amb docu
desconegut. Sabem, potser ments de text de complexitat
perquè ho em patit, que no és miljana. Els principals proces
pràctic ni elegant adoptar una sadors de textos disposen
posa imperialista, i assumir que d'opcions per importar i expor-

tar documents en aquest for
mat. Fins i tot, el Microsoft
Word a l'hora de desar el docu
ment l'ofereix en la llista des
plegable de formats disponi
bles.

Però si allò que realment
importa és el contingut, i no
que el document s'haja escrit
amb tal o qual tipografia, en
blanc i negre o a colorins, -com
bé saben els lectors d'aquest
setmanari- el millor format d'in
tercanvi és el Text Pla, o siga,
el tradicional mètode d'anar
posant una lletra darrera d'una
altra per composar paraules i
frases. Infrautilitzat i sovint
menyspreat, no hi ha cap editor
de textos digne d'aquest títol
que no siga capaç de treballar
amb documents de Text Pla. A
més de garantir la major com
patibilitat possible, els docu
ments en Text Pla ocupen sen
siblement menys espai d'em
magatzemament (aproximada
ment 10 vegades menys que
un PDF) i ofereixen les millors
ratis de compressió. Per tant, el
Text Pla és el format ideal per
transmetre informació a través
d'Internet: es transmet ràpida
ment, tenim el 99.999% de
possibilitats que el destinatari
puga accedir al contingut i no
hem de pagar ni un cèntim per
usar-lo.

Arribat a aquest punt, li
amollo a l'incaut, esgotat i
quasi oblidat interrogador: "Si
t'importa fer-te entendre, envia
el document en un format
obert. O ets de la dasse de
persones que enviarien a la
núvia una carta escrita en llatí i
a ports deguts?"
jvtaus@hotpop.com
S'autoritza la còpia i distribució
d'aquest document complet
per qualsevol mitjà si es fa de
forma literal, es manté aquesta
nota i s'indica l'autor.

..

•
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I RECORDS D'INFANTESA

Llibres

TEXT: jmSanAbdón

MANUEL JOAN I ARINYÓ. Com la
flor blanca. Edicions Bromera.
Alzira. 2003. 200 pàgs. 15 euros.

·El narrador d'aquest llibre ja l'havíem
:conegut en un llibre anterior, "Les nits
perfumades", que venien a ser una
mena de memòries novel'lades de
l'autor fins als set anys. A Com la flor
blanca, Manel Joan i Arinyó continua
aquestes memòries que ara abasten
:del vuit als catorze anys.
, El llibre està estructurat en tres
;parts; la primera relata sobretot epi
sodis familiars, de fet la noveHa
·comença amb la narració de quatre
casaments, un d'ells, el dels oncles
de Sant Quirze, és una de les histò
:ries més divertides del llibre. Els con
vits eren ben frugals: papes,
cacauets i un quintet. En aquesta pri-
•mera part, el xiquet es mou quasi
sempre en l'esfera de la família, i rep
·una bona informació de la vida de les
·converses que escolta a les dones
:del taller de modista de sa mare, la
seua un'iversitat infantil - com ell diu.

Apareixen mítics personatges per
fer por, com l'Home de la Capa o els
blavets, que se suposava que xucla
ven la sang dels xiquets.

A la segona part, el xiquet ix de
l'esfera familiar, i va a l'escola, Una
escola, que desconeixia qualsevol

intent de renovació pedagògica, amb
uns mestres plens de tares físiques i

psíquiques, i amb uns alumnes dispo-

sats a fer sempre una entremaliadura
cada vegada més gran. En aquesta
segona part, el xiquet prendrà la
comunió i anirà entrant en el món de
la religió, i també començarà a des
cobrir els misteris del sexe.

El món del carrer serà el protago
nista de la tercera part del llibre, els
jocs seran ara més arriscats, i el
xiquet i els seus amics gaudiran amb
la transgressió de les prohibicions
dels grans. Ara ja trobem el xiquet fet
un homenet, al que se li encarregaran
xicotetes responsabilitats com des
patxar a la tenda, o portar-li l'esmor
zar al pare. A casa rebran un nou
hoste, la televisió, que fascinarà el
xiquet amb programes com "Reina
por un dia", "Esa es su vida" o "El
Santo". El descobriment de la mort
suposa l'entrada del xiquet en l'ado
lescència, i el final del llibre.

Com la flor blanca representa la
reconstrucció d'un món ja desapare
gut, i que han conegut molt bé aquells
que tenen més de quaranta anys, que
segur que fruiran d'allò més amb la
lectura d'aquest llibre, escrit amb un
àgil domini de la tècnica i del llen
guatge, ple d'humor i tendresa i de
lectura molt amena.

Presentació 'De camí a Fisterra'

=

TEXT: susannaanglés

El filòleg sociolingüista,
Vicent Pitarch, va presentar
el darrer divendres d'octu
bre, dins dels divendres
literaris que ha organitzat
Alambor, el seu llibre Camí
a Fisterra que ha editat
Tàndem. L'escriptor està
molt lligat a Benicarló per la
seua bona relació amb els

membres d'Alambor amb
els quals comparteix cami
nades per les nostres terres
i l'estima per la nostra llen
gua i que l'han portat fins a
Fisterra. Així en Tonyo Fibla
que el va presentar va
poder fer-ho amb total cor
dialitat i amistat.
Diu la portada del llibre:
Les senderes que trans
corren entre Donibane-

Garazi i Sant Jaume de
Galicia i des de Borce
fins a Fisterra són inter
minables, tot sovint
penoses i sempre seduc
tores. De camí a Fisterra,
és l'experiència intensa i
lluminosa del pelegrí, de
l'era digital que transita
per un autèntic sender de
metàfores únic al món,
endut per la caminera

combinada amb la passió
que suscita la majestuo
sitat de l'art romànic, o bé
atret per una mena de
viatge iniciàtic, potser
empès per un intent d'i
dentificar-se amb venera
bles corrues de romers í
senderistes originaris de
tots els punts d'Europa".
És De camí a Fisterra.
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El PSOE considera 'improductiu'
el pacte entre PP Bloc

Els socialistes opinen que els projectes
de futur de Benicarló que han

d'augmentar la qualitat de vida dels
ciutadans estan dormits per la poca
sintonia ideològica entre pp i BLOC

TEXT: noemíoms

El Partit Socialista de
Benícarló critica que l'equip
de govern no està plante
jant a la ciutat "projectes a
mitjan i llarg termini", i con
sidera que únicament
s'està fent una política de
pegots, mentre "les propos
tes que consoliden la quali
tat de vida dels benicarlan
dos estan dormides".
Segons el portaveu dels
socialistes, Enric Escuder,
"el pacte" entre nacionalis
tes i populars no està sent
positiu ni productiu "per al
benestar dels ciutadans", ja
que significa "l'estada de
dos partits sense massa
comunicació que no durà a
cap cosa bona de cara al
futur, ja que els projectes
de l'estat estan estancats" i
assegura que "la pressió
que podria suposar el pacte
entre Bloc i PP no està inci
dint en cap resultat real".

Escuder considera que
des de l'ajuntament no s'ha
portat a terme cap tipus de
pressió a les administra
cions superiors amb la fina
litat d'aconseguir materialit
zar més projectes per a
Benicarló. En aquest sentit,
els socialistes han presen
tat unes propostes perquè
s'incorporen als pressupos
tos si es considera conve
nient entre altres projectes
s'insta a demanar l'amplia-

ció del polígon industrial, el
trasllat de la N-340, l'am
pliació de la carretera entre
Benicarló i Càlig, construir
les carreteres entre Beni
carló i Peníscola i Benicarló
i Vinaròs per la costa, el
passeig marítim des de la
platja el Morrongo fins el
Barranquet, la regeneració
de la costa nord benicarlan
da, la substitució del siste
ma de clavegueram de la
ciutat, la creació de dues
escoles de primària amb
tres línies com a mínim o la

construcció d'un nou centre
geriàtric entre d'altres. Els
socialistes critiquen que
com a mínim cinc dels pro
jectes esmentats van ser
aprovats per l'Ajuntament
fa 8 anys i, no obstant això,
continuen sense dur-se a la
pràctica, mentre que en
relació amb els col·legis, la
conselleria necessita que
prèviament es realitze la
cessió dels terrenys per
part del consistori. D'altra
banda, des del PSOE s'as
segura que en referència a

l'abocament de residus
fecals en el Morrongo, la
informació que els ha arri
bat "és esbiaixada" i que
encara que els resultats de
les analítiques que els ha
fet arribar l'ajuntament no
sobrepassen els valors
límits, han demanat una
còpia de l'acta de la conse
lleria recomanant el tanca
ment de la platja, ja que "o
Blasco o Mundo no llegei
xen bé els informes". A
més, critiquen les repercus
sions que puga tenir aquest
episodi tant per a la salut
de la gent com a nivell
turístic ja que "l'Agència
Valenciana de Turisme ha
advertit que si no se solu
ciona el tema perilla la ban
dera blava, igual que el
Patronat de Turisme"

D'altra banda, uns dies
després de la polèmica
sobre la falta de suport del
partit al premi de narrativa
Ciutat de Benicarló de
Alambor en valencià, el
PSOE ha presentat una
moció perquè l'ajuntament
s'adherisca al manifest
"compromís pel valencià"
que té com objectiu acon
seguir la normalització del
valencià en tots els àmbits
de la vida diària.

¡
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~ Associació Cultural Alambor
es. complau a invitar-vos al cicle

31 d'ocub.-e 19.30 h. Cc," veiem els valencians
el nostre idlomat P.-esen~..ci6 de El volenclà és un

Idio,"o diferenu de Ma.ria Josep Cuenca,.
a càn-e<: de l'aul:ora i de l'edí1:ora Rosa Serrano

7 de novembre 19.30 h. Els "l'cites en la. t"orrnacló
'." dels na.cionaUsrn.es espanyol. t"rancés i català.

. ·····"Presenu.cl6 de Des de t.en:»p" In:»n:»elnorlal
i""..~e..~~,':'I': ,Viciaf'o.• a càrrec de ¡'aul:or i de Ca.rlcs Lluch
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La Banda de Música "Ciutat de Benicarló" rep el
2n Premi al Certamen Autonòmic de Bandes de Música

Diumenge 26 d'octu
bre, a les 8.00 h. del
matí, la Banda de

Mísica "Ciutat de Beni
carló" i un bon grapat d'a
companyants, amics i socis
van sortir cap a Xest per
participar al XXV Certamen
de Bandes de Música de la
Comunitat Valenciana.

Quan van arribar-hi,
encara faltaven dues hores
per a l'actuació. De
moment, ja havien
començat a concursar les
bandes de Secció tercera,
que havien d'interpretar
com a obra obligada "Fa ra
ri ri rà", d'Andrés Valero
Castells (estrena absoluta
encarregada per l'Institut
Valencià de la Música per
al Certamen, al igual que
les altres obres obligades).
les bandes de Secció ter
cera i les seues obres lliu
res foren: la Societat Unió
Musical Santa Cecília de
Moncofa ("Polifemo AV 39",
d'Andrés Valero Castells),
la Unió Artística Musical de

Vilamarxant ("la Ciudad
Sumergida", de Ferrer
Ferran) i la Unió Musical de
Redovan ("Canto Gnósti
co", de Juan Francisco Pla
sencia Civera).

A les 12.30, aproximada
ment, va continuar el Cer
tamen amb l'actuació de
les bandes de Secció sego
na, que portaven com a
obra obligada "Recordando
a Degrain", de Teodoro
Aparicio Beltràn. les ban
des de Secció segona
(amb una màxim de 70
músics en plantilla) foren,
per ordre d'actuació: l'As
sociació Musical "Ciutat de
Benicarló" ("Per la Flor del
Lliri Blau" de Joaquim
Rodrigo Vidre) i el Centre
Artístic Cultural Verge de la
Pau d'Agost ("Pacific Cele
bration Suite", de Roger
Nixon).

Tot i que l'acústica de
l'auditori no va acompanyar
gens (ressonant i disper
sa), les males (o bones)
llengües van dir que amb-

dues bandes van sonar
molt bé des de fora, com si
comptaren amb un nombre
de músics més gran i amb
les seccions ben equilibra
des. I així ho va considerar
el Jurat, ja que els van
donar puntuacions molt
bones, gairebé les més
altes de les tres seccions:
383 punts, la de Benicarló i
401, la d'Agost (sobre 405
punts). Realment, molt bé
les dues.

A la·tarda, a partir de les
16.30 hores, començaren
les actuacions de les ban
des de Secció primera,
amb l'obra obligada "Sinfo
nieta Carnavalesca", de
Rafael Talens Pelló. les
bandes seleccionades per
participar-hi foren: la
"Sociedad Filarmónica
Unión Musical de Agost"
("Quadres d'una exposi
ció", de Mussorgsky), el
Centre Instructiu d'Art i Cul
tura de la Vall d'Uixó
("Poème Montagnard", de
Jan Van der Roost) i la

Banda Simfònica de la
Unió Artística Musical de
Montroy ("Tierra Mítica", de
Bernardo Adam Ferrero).

Per tancar la jornada
certamenera, la Banda de
Música "la Lira de Ches
te", banda amfitriona, va
oferir el pasdoble "Suspiros
de España" d'Antonio Alva
rez, el preludi simfònic "la
Torre del Oro", de Jerónimo
Jiménez i l'obertura "Ross
Roy", de Jacob de Haan.

Finalment, en un
ambient de gran emoció, el
jurat va decidir que foren
guanyadores del XXV Cer
tamen de Bandes de Músi
ca la Banda de Moncofa
(Secció tercera), la Banda
d'Agost (Secció segona) i
la Banda de Montroy (Sec
ció primera).

Tolito •••••••••••••••
El Crònica

El "Crònica de Benicarló"
segueix funcionant. Bloc i
Psoe portaven al programa
electoral la seua supressió
però aquest infame mitjà
d'intoxicació sobreviu. Són
també incapaços ambdós
de posar-se d'acord en
aquesta ximpleria? Conti
nuaran permetent que el
Partit Popular manipule un
mitjà de comunicació fet
amb diners públics? lamen
tablement pareix que sí.

l'endèmica facilitat de les
esquerres per a dividir-se
ens porta a situacions tan
tristes i ridícules com esta
que tracto d'explicar. Socia
listes i nacionalistes volen
suprimir aquesta farsa que
és el "Crònica de Benicarló"
(al menys així ho van anun
ciar durant les eleccions) i
disposen dels miljans polí
tics necessaris per a fer-ho
però com no s'entenen, el
diariet dels collons segueix

endavant. la banca guanya
un altre cop.

Representants de Psoe i
Bloc han de recordar que
els electors han fet un man
dat que, més lluny de
sol.licitar alcaldies i regidu
ries, demane aplicacions de
polítiques i mesures concre
tes. Si no es posaren d'a
cord en les primeres estan
obligats a fer-ho en les
segones. Encara que es
vegen obligats a deixar de

banda diferències personals
irreconciliables. El Bloc per
a provar que també és opo
sició i que sap fer alguna
cosa més que cicles de
cinema i el Psoe per a
demostrar que és més que
un voltor silenciós a l'espera
de la desfeta del Bloc.
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TEXT: rodolfoserrano

pacodelcastillo

L
a gespa del Municipal
de la Carxofa presenta
un aspecte immillora

ble, tota verda, immaculada,
geomètricament segada en
diagonal. Una imatge idíHica.
Llàstima que tan meravellós
escenari siga trepiljat per
equips com el Niño Perdido i
esquadres similars. En fi.

Aprofitant l'avinentesa de
la visita d'aquest pintoresc
conjunt castellonenc la direc
tiva benicarlanda va invitar
tots els xiquets del poble a
una bossa de xutxeries i un
refresc baratar presenciar el
partit de bades. L'adversitat
de la climatologia però no va
acompanyar i els niños que
es van perdre pel camp no en
van ser massa. La climatolo
gia i més coses, és clar.

Quan vaig arribar a la
meua localitat habitual vaig
comprovar amb grata sorpre
sa com la major part de tan
ques s'havien omplert d'a
nuncis. Per suposat que vaig
passar-me una bona estona
llegint-me els missatges
publicitaris, que per a això els
hauran posat. Em vaig detin
dre especialment en un que
proclamava les virtuts gas
tronòmiques d'un restaurant
local conegut entre altres
coses perquè té un piano.
Deia textualment "Capital
mundial de la alcachofa".

Ja no vaig continuar. De veri
tat que feia dies, anys, que
no en veia una de tan bona,
concretament des que vaig
veure un camió frigorífic amb
una llegenda sublim; "Almo
radí, paraíso de la huerta y
joyero de la alcachofa"
deia. El nostre nivell de folclo
risme kistch està arribant a
nivells difícilment imagina
bles, aquesta vena creativa
és un do que Déu Nostre
Senyor ens ha concedit als
benicarlandos i és una verita
ble pena que no sapiguem
canalitzar bé aquesta capaci
tat perquè sortiríem tots els
dies al diari.

En el partit contra las
Juventudes Deportivas del
Niño Perdido van debutar a
casa les dos noves incorpo
racions que havien permés
que el cotxe de la propagan
da anunciara el Benicarló
com "el equipo que hace
mejor fútbol de la comar
ca". El tal Robert (central,
trenta-tants anys, procedent
del Tortosa) i el tal Gus(tavo)
(va pel mig del camp, més de
vint-i-cinc i també del Tortosa)
no van decebre i van demos
trar que seran dos ferms pun
tals en l'anhelat camí cap a
l'ascens. Especialment em va
agradar l'actuació del mig
campista, Gus, un home que
no sé que fa ací, que no toca
la pilota sinó que l'acarona,
que no para de córrer en tot
el partit i que les passa totes
-i bé- igual que feia el danés

Laudrup, "mirando al tendí
do",

A la primera part al CDB li
va costar més del previst arri
bar amb facilitat a la porteria
contrària. De fet, els forasters
van aconseguir crear més
perill de l'esperat i per dos
vegades la nostra defensa va
treure la pilota de baix la rat
lla amb Roca ja batut i enca
ra van xutar un fort tret que va
repel'lir la soca del pal. Però,
és clar, el Benicarló té la sort
dels campions i, quan falta
ven pocs minuts per al des
cans, Javi López va aconse
guir connectar un potent
cacau des de la frontal de l'à
rea que es va colar sense
remissió per l'escaire dret de
la porteria del rabassut porter
foraster. Un golàs que va fer
flamejar alguns 'mocadors a
la grada,

Durant el descans, la 1I0lja
presidencial va esdevenir la
zona vip del camp i alguns
vips, provistos d'una nevereta
portàtil també vip, li van
pegar al cubata mentre s'aca
baven de xamar el monte
cristo que havien encés al
principi del partit.

Quan encara no dúiem ni
cinc minuts de la segona part
va ser expulsat Raül Martí
nez per una xivatada del linier
de tribuna, Es veu, i dic es
veu perquè no conec ningú
que haguera vist res, que
l'espigat extrem va intentar
(sense èxit) agredir un juga
dor del Niño Perdido i a l'aju-

dant de l'àrbitre li va faltar
temps per contar-li-ho al seu
cap. També són una fauna
característica per estranya
aquesta dels liniers de prime
ra regional; aquest que ens
ocupa mastegava xiclet com
un boig, discutia amb Xoco i
se'n reia compulsivament
mentre desafiava amb la
mirada els irats espectadors
de la grada,

Amb deu però vam jugar
millor que amb onze. Ja ho
deia Helenio Herrera. Els
forasters es van enfonsar i
els nostres van començar a
assetjar-los la porteria. D'a
questes escomeses van arri
bar dos gols més. Un altre de
Javi López en preciós remat
de cap a passada de Raül
Mora i un darrer del mateix
Raül Mora amb la inestima
ble col·laboració d'un defen
sa contrari. Ja en els minuts
de les escombraries, una
nova errada defensiva els va
permetre als altres marcar el
de la vergonya.

Diumenge vinent el des
plaçament és a Torreblanca.
Camp de gespa artificial.
Penúltim lloc de la classifica
ció. Si no passa res d'estrany,
tres punts més,
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Ctra. N 340, km 142
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E5TELLER IMPORT
Entrada taller: Pg. Febrer Soriana
Exposició: Avda. Magallanes, 1

Tel: 96447 1708· Benicarló "
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•e.s.xlruca
EL GR 7: VILAFERMOSA DEL RIU - VISTABELLA DEL MAESTRAT

:Aquesta no fou una eixida
qualsevol, doncs el cim del
'Penyagolosa ben be val
;una matinada. Així, el28 de
'setembre, 50 matiners ens
'llevarem aviat del llit per
'anar fins Vilafermosa del
;Riu, lloc on ens deixa l'au
tocar per emprendre l'eixi
da.

El poble mereixia una
curta visita mentre buscà
vem l'eixida del GR 7. Una
vegada trobada marxarem
:pel mig del riu Carbo,
creuant-lo un seguit de
!Vegades.

L'aiguatge ens acaba de
despertar, sobretot als més
¡adormits i al cap d'una hora
~I sender abandona ~ riu
'per remuntar la carena. El
'cos ens demanava omplir
,estómac i en el mas de
Roncales deixarem caure
'el cul.

Un gosset que per ah,í
marejava va vindre'a tirar-li
~Ies teules a la nostra gossa
Hanna i marcant el territori
va deixar empremtes en la

motxilla (l'Edu, el careto
que se li queda es tot un
esdeveniment per retratar
ho!

Després continu,arem pel

sender que torna a baixar
al riu, ja més tancat, fins
arribar a un molí en runes
on descansarem i ens ajun
tarem tots per a continuar
amunt, ja sense fi fins el
coll que deixa a vistes Sant
Joan de Penyagolosa.

Albirant unes cabres
descansarem, una estona

fins que arriba Aurora', ahi
mateix decidirem que els
que volien pujar el cim ja
podien eixir.

Férem 2 grups, meitat i

meitat. AI davant la marxa
fou ràpida, descansarem
en Sant Joan i amunt, pel
camí més curt. El sender
fou molt empinat i es que
damunt portàvem més de
1000 metres de desnivell
acumulat. '

En arribar al gegant de
pedra dinarem, gairebé

com sempre, les vistes
eren boiroses i es que
encertar el dia perfecte es
qüestió de pujar moltes
vegades. La baixada també
fou ràpida, quasi de vèrtex,
el pendent et llançava a
corre. Ens reuníem tots
altra vegada en Sant Joan
per continuar pel GR 7, ja
més tranquils i planers pel
mig de pinedes i després
conreus de blat en el Pla de
Vistabella, la qual desco
briríem creuant un petit coll.

Ja a Vistabella entrarem
al bar on ens .esperaven els
altres companys i ja tots
plegats anàrem a l'autocar
on una forta pluja no ens
amollaria fins al poble de
l'Adzaneta. En la pròxima
etapa, el 23 de novembre,
ja entrarem eA terres del
Maestrat, fins ara som a
L'Alcalaten, encara que els
pobles de Vistabella i Adza
neta tenen el sobrenom de
Maestrat

• • • • • • • • • • • • • Futbol Sala I Atletisme

MÉS LIDERS DESPRÉS DE GOLEJAR 11-2
AL FINQUES OLESA

--

TEXT: povetcom/CABM

Més líders. El Povet.com
aferma el seu lideratge,
després d'aconseguir en
aquesta sisena jornada de
lliga un rotund 11-2 enfront
del Finques Olesa. Encara
que la primera meitat va
finalitzar amb un empat a
dos, en la segona parteix
els benicarlandos van pro-

tagonitzar una desfilada de
gols amb els que el públic
assistent va vibrar.

AI finalitzar la trobada,
l'entrenador del Povet.com,
Taxio, feia la següent valo
ració: "en la segona part
l'Olesa no ha pogut
suportar el nostre treball
defensiu pel cansament
que han acumulat els
seus homes importants.

Això ens ha donat ales en
atac, on hem trobat molts
espais i les bones combi
nacions han destrossat al
rival, que s'ha limitat a
capejar el temporal, com
bonament ha pogut".

O
'altra banda, des de
principi de mes,
s'està duent a terme

en les instal·lacions de la

Universitat Popular un curs
de monitors esportius de
nivell nacional, organitzat
pel Club Atletisme Baix
Maestrat-Carns Ros.
Durant els divendres per la
vesprada i els dissabtes
matins i vesprades, els
futurs monitors aprenen
totes les tècniques esporti
ves, pedagògiques, psi
cològiques i legislatives.



"EL COMICI per Xavi Burriel

El millor treball

•••••••••••••
Llibres de text i lectures recomanades

Còl-Iegis públics i centres d'ESO i Batxillerat
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CÒPIES COLOR

B/N I PLÀNOLS
Sant Blai, 2 -Tel.: 964 475698
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